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SANTA COLOMA pàg 14
Nova concentració
veïnal pel tancament 
d’oficines bancàries

A FONS pàgs 12 i 13
Crisi climàtica: així la patirà
l’àrea metropolitana

TIANA pàg 18
La tianenca Susi Abanades
guanya el Maresmusic

ElBesòspodràconèixermillor
els seus reptesambientals

Es presenta el nou Observatori Ambiental Litoral-Besòs, un organisme que les entitats reclamaven feia temps pàg 16
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BADALONA pàg 10

L’Ajuntament no té cap
inventari dels locals
cedits a les entitats

SANTA COLOMA pàg 14
Rufián ja és el candidat
d’ERC a l’alcaldia: “La ciutat
ni és del PSOE ni de Parlon”

Històries que duren
Badalona celebra la 34a edició de les Noces d’Or pàg 11
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L’avortament va deixar de ser un
dret garantit als Estats Units el
passat mes de juny. A Hongria, les
dones que volen avortar es veuen
obligades des d’aquest setembre
a escoltar el batec del cor del fe-
tus com a mesura per intentar
dissuadir-les. I a Andorra, conti-
nua sent il·legal en tots els supò-
sits. Diem Andorra per citar un
país que ens sona especialment
familiar, però també podríem
dir la República Dominicana, les
Filipines o Sierra Leone, entre
tants d’altres.

En aquest context global de re-
trocés (o de manca total) dels
drets reproductius de les dones, a
casa nostra es continua avançant
en la direcció correcta. El Depar-
tament de Salut i el d’Igualtat i Fe-
minismes de la Generalitat van
presentar el passat 28 de setem-
bre, coincidint amb el Dia Inter-
nacional per la Despenalització de
l’Avortament, el nou protocol que
permet practicar l’avortament
farmacològic –és a dir, amb me-
dicaments– fins a les catorze set-
manes de gestació. Fins ara, la in-
terrupció voluntària de l’embaràs
per aquesta via estava limitada a
les nou setmanes, mentre que
per la via quirúrgica sí que es po-
dia allargar fins a la catorzena. Per
tant, la novetat és que s’han equi-
parat els dos mètodes.

MÉS OPCIONS I ACCESSIBILITAT
A la pràctica, això es tradueix en
més “capacitat d’elecció de la
dona”, tal com va dir el respon-
sable del Pla d’atenció a la salut
afectiva, sexual i reproductiva,
Ramon Escuriet, en declaracions
a l’ACNdesprés de la presentació
del protocol. “Esperem que les do-
nes tinguin una millor garantia de

poder escollir de forma informa-
da l’opció en què se sentin més cò-
modes i segures”, va afegir. 

Qui comparteix aquesta valo-
ració positiva és la doctora Elvira
Méndez, especialista en medicina
preventiva i salut pública i direc-
tora de l’Associació Salut i Famí-
lia, una entitat que té l’atenció a do-
nes amb embarassos no desitjats
com una de les principals línies de
treball. “Caldrà veure com s’im-
plementa aquesta novetat, però, si
es fa bé, facilitarà l’accés a l’avor-
tament fins i tot en les zones me-
nys poblades, on acostuma a ha-
ver-hi més dificultats perquè hi ha
menys centres on es practiqui la
interrupció voluntària de l’em-
baràs”, afirma Méndez al Línia.

D’altra banda, la doctora des-
taca els beneficis de l’avortament
farmacològic (del qual assegura
que és l’opció número 1 a països
com França), perquè és “més ín-
tim”, fet que pot afavorir la lli-
bertat de les dones. Alhora, pun-
tualitza que l’ampliació d’aquest

mètode no va en absolut en de-
triment de l’acompanyament a les
pacients, que com a mínim “tenen
entre dues i tres visites amb la lle-
vadora” en aquest procés.

MOLT FET I MOLT A FER
Actualment, l’Associació Salut i
Família atén cada mes una cin-
quantena de dones embarassades
que es plantegen avortar, i la
majoria ho acaben fent pel mè-
tode quirúrgic. La doctora Mén-
dez contraposa aquesta xifra amb
la de les dones que recorren a l’as-
sociació per sol·licitar contra-
cepció de llarga durada: en són
250 al mes. “Fa deu anys, aques-
tes dues xifres eren pràcticament
iguals”, detalla Méndez, que creu
que aquest canvi és un reflex del
recorregut que s’ha fet en matè-
ria d’educació i de drets repro-
ductius. “En aquesta qüestió, cal
mirada llarga”, defensa.

Tot i això, encara queda molt
camí per recórrer. Ho va reconèi-
xer el mateix conseller de Salut, Jo-

sep Maria Argimon, en la presen-
tació del nou protocol, i ho tenen
clar els col·lectius feministes, que
es van manifestar el 28 de setem-
bre des de la catedral de Barcelo-
na fins a la plaça Sant Jaume sota
el lema Aturem l’ofensiva trans-
nacional contra el dret a l’avor-
tament. Si bé en aquesta mobilit-
zació hi va haver moltes referències
d’àmbit internacional, també s’hi
van fer reivindicacions adreçades
al Govern català, com ara el tren-
cament de relacions amb “qual-
sevol govern del món que no ga-
ranteixi aquest dret” o l’eliminació
del finançament a institucions,
grups i moviments contraris a la in-
terrupció voluntària de l’embaràs. 

“El Govern subvenciona
col·lectius antiavortistes, comen-
çant per tots els que tenen a veu-
re amb l’Església”, assenyalava
una manifestant i integrant de
l’Associació de Drets Sexuals i Re-
productius durant la marxa, en la
qual les crítiques a l’Església van
ser molt recurrents. La mateixa

activista va parlar també dels
metges que són objectors de cons-
ciència i que, per tant, obstacu-
litzen el dret a l’avortament, pre-
cisament, per motius religiosos. 

EMBARASSOS AVANÇATS
Això últim afecta sobretot quan els
avortaments s’han de produir per
raons de salut en etapes avança-
des de la gestació, especialment a
partir de la setmana 22, moment
en què cal un motiu mèdic ratifi-
cat per un comitè clínic per poder
interrompre l’embaràs. Entitats
com l’Observatori de Drets Sexu-
als i Reproductius denuncien que
aquí entra en joc el biaix ideològic
dels professionals i que s’han do-
nat casos en què, encara que el fe-
tus patís una malformació greu,
l’avortament ha estat denegat.
Aquesta és una de les coses que vol
canviar la reforma de la llei de l’a-
vortament aprovada pel consell de
ministres espanyol a finals d’agost
i que es va debatre al Congrés dels
Diputats el 6 d’octubre.

Fins que totes puguin avortar

La concentració a Barcelona el 28 de setembre, Dia Internacional per la Despenalització de l’Avortament. Foto: Joanna Chichelnitzky

» Un nou protocol català permet avortar amb medicaments fins a la setmana catorze d’embaràs
» Malgrat el camí recorregut, col·lectius feministes i el mateix Govern admeten que hi ha molt a fer

Anna Utiel
BARCELONÈS NORD
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Mai és mal dia per au-
torecordar-nos que la
salut mental és i ha de

ser cabdal i pilar en el maneig de la sa-
lut global. Que hem de poder tenir ac-
cés als psicòlegs i als psiquiatres in-
dependentment dels nostres ingressos
i entorn social. Que, si no comencem
per aquí, no acabarem mai.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Català a les aules. Tre-
ballo en un centre on
pràcticament cap alum-

ne té el català com a llengua primera
i els costa molt usar-lo a l’aula. Què em
funciona? Buscar petits pactes “perso-
nalitzats” amb ells. Aprofito una trobada
al passadís o un moment de treball a
l’aula per proposar-ho.

@rogetus

El director general dels
Mossos d’Esquadra
obre investigació per

aclarir què va passar dissabte [8-10-22]
al Raval amb un grup de policies fora
de servei. Ells van denunciar una parella
-ell, amb antecedents- per llançar-los
objectes. Els veïns diuen que van ser els
policies que van abusar del seu poder.

En les pròximes elec-
cions autonòmiques els

indepes que no s’abstin-
guin s’enfronten a un dilema: votar un
partit indepe de centreesquerra que
sembla que no els acostarà a la inde-
pendència o... votar un partit indepe de
centredreta que sembla que no els
acostarà a la independència.

@OscarAndreu@punsix@claudiacodina7

La lupa

Ja tenim un nou Govern a la Generalitat. Inten-
tar explicar què ha significat per a la majoria de
la població catalana aquests anys de confronta-
ció i divisió dels dos partits que formaven l’exe-

cutiu no només és una tasca ingent, sinó també com-
plicada de resumir.

Hi ha molts llibres i documents publicats i no cal es-
tendre’s en això.

Era evident que el vaixell feia temps que s’enfonsava
i no hi havia més remei que llançar tot el que li impe-
dia avançar. Només així s’evitaria la catàstrofe, ja que
continuar tirant-se els plats pel cap i no governar per
solucionar els problemes de la ciutadania només inte-
ressa els que s’han instal·lat en una realitat màgica.

Alguns diuen que ha sigut més d’un any perdut, com,
de fet, ho són tots els anys que fa que estem en aques-
ta situació de paràlisi institucional i de desgovern.

Mentrestant, i segons l’informe Foessa de Càritas,
l’exclusió social a Catalunya es dispara i ja afecta més
del 29% de la població. També s’ha incrementat la
taxa de pobresa severa, que ja la pateixen més de
700.000 persones. I la implementació de la Renda
Garantida de Ciutadania, competència exclusiva de
la Generalitat, només dona cobertura al 24,8% de la
població que l’ha sol·licitat.

També sabem que durant el segon trimestre del 2022
es van desnonar 2.414 persones, més de 24 diàriament,

i que el nombre d’alumnes que estudien en mòduls pro-
visionals no ha deixat de créixer durant aquests últims
anys. Actualment, hi ha més de 23.000 estudiants d’en-
senyament primari i secundari estudiant en mòduls,
molts d’ells amb una antiguitat de més de deu anys. 

Les retallades pressupostàries a la sanitat pública i la
seva agressiva privatització l’han deixat en una situació
de vulnerabilitat i d’abandonament sense precedents.

Per no parlar de la gent gran morta en residències
per manca d’atenció sanitària i, fins i tot, per gana.

Així que, si volen revertir aquesta situació, com deia,
tenen feina.

Ara bé, no tot han de ser males notícies. També n’hi
ha de bones, per a alguns.

Catalunya, per darrere de la Comunitat de Madrid,
encapçala el rànquing amb més fortunes. A Catalunya,
les 80 fortunes més grans sumen més de 51.000 milions
d’euros. És a dir, a Catalunya hi ha diners, el problema
és que només estan en unes poques mans. De fet, és el
que passa a l’Estat. No hem d’oblidar que Espanya és
la quarta economia de la Unió Europa i la catorzena del
món en termes nominals.

Per això no s’entén que, mentre que a les classes po-
pulars ens demanen més sacrificis, es donin desenes de
milions a les entitats financeres i s’afavoreixi amb ajudes
les grans empreses per, així, garantir els seus escanda-
losos beneficis i els sous milionaris dels seus directius. 

I el més greu: aquestes mateixes persones s’escan-
dalitzen quan s’aprova apujar una mica el salari mínim
interprofessional o que els salaris i les pensions s’in-
crementin segons l’IPC acumulat.

Els rics, vergonyosament i escandalosament rics, no
volen compartir res del que tenen, encara que sigui només
una mica per minorar lleugerament la pobresa de molts.  

Tot això ens demostra que les classes extractives i
depredadores d’aquest país són insaciables. No volen
que les persones treballadores tinguin drets ni salaris
i pensions dignes. Ni, per descomptat, un habitatge dig-
ne, una sanitat i una educació públiques de qualitat o
unes residències públiques a l’abast de tothom.

Com també hem de parlar dels escandalosos i
abusius preus dels productes de primera necessitat. 

Per això, les classes populars tenim, també, un gran
repte i molta feina. És urgent i necessari construir un
sistema que posi per davant el que és de tots i no el d’uns
pocs, i treballar solidàriament i no competitivament.
La solidaritat per davant de l’egoisme individualista.
L’estat per davant del mercat. Si volem serveis públics
de qualitat i universals i un país amb drets, amb igu-
altat real i respectuós amb el medi ambient, cal treballar
de valent, ja que una altra societat és possible.

Al cap i a la fi, com diuen ara molts, no podem dei-
xar ningú enrere, perquè o ens salvem tots o no se sal-
varà ningú.
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per Pedro Jesús Fernández

Tenen molta feina
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El jutge diu que l’exalcaldessa de Tiana Marta
Martorell va vulnerar el dret a la participació1

2 Gent gran marxosa

La Mina torna a viure un cap 
de setmana marcat per un crim

Badalona es tenyeix de negre

Mig segle junts: 124 parelles badalonines 
celebren les seves noces d’or

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com

Safata d’entrada

La ministra Pilar Alegría
dice mejorar nuestra en-
señanza, pero los índices

de fracaso escolar siguen sub-
iendo a pesar de las promesas po-
líticas y sus nuevos currículums.

Si viajo por mis recuerdos
como profesor de secundaria, y
ante la política educativa na-
cional, me siento bastante se-
cundario ante una educación
cancelada por quienes dicen de-
fenderla. El tacticismo político
entre gobierno y oposición ha
empeorado el sistema de ense-
ñanza nacional. 

En política educativa, más su
asesoría pedagógica, no veo atis-
bo alguno en denunciar que la
destrucción de la transmisión de
conocimientos entre nuestros
hijos es la norma y no la excep-
ción. Solo algunos expertos, des-
de geografías y políticas muy
distantes, confluyen en lo mis-
mo, en la defensa de la transmi-
sión de conocimientos por enci-

La educación cancelada
per David Rabadà

ma de teóricos y políticos ale-
jados del aula. 

El Conocimiento Poderoso
está siendo aniquilado de nu-
estras aulas bajo el nuevo cur-
rículum actual que provoca
una educación cancelada. A
ello se añade el discurso de las
competencias que pregona el
milagro entre quienes no co-
nocen el aula, pero que hunde
el conocimiento entre nuestros
hijos mientras los padres, atur-
didos, no se enteran de nada,
y ni mucho menos de la esta-
fa. Al contrario, se tragan los
discursos llenos de palabras
grandilocuentes, pero vacías de
realidad educativa. 

Visto todo lo anterior, la
mejora en la enseñanza no

vendrá de la política, y ni muc-
ho menos de sus asesores, en
todo caso nos colarán su esta-
fa. Todo ello explica que lleve-
mos décadas con experimen-
tos pedagógicos que no mejo-
ran el rendimiento escolar,
todo lo contrario, lo entorpecen
una y otra vez. 

Nuestros alumnos no son
ratas de laboratorio, son nu-
estra más preciada inversión.
Obligar, con leyes estatales, a
la aplicación de pedagogías
teóricas sin éxito, significa en-
torpecer la enseñanza y estafar
a nuestro preciado futuro, a
nuestros jóvenes. Nuestro fra-
caso escolar sigue siendo un
fracaso político, toda una edu-
cación cancelada.
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A les xarxes

@MariaSirvnt: Comença el nou Super3.
Les que hem crescut amb el Tomàtic i la Ru-
ïnosa sabem que és una eina fonamental
de normalització lingüística. Benvingut. 

@AlbertLloreta: Crec que amb això de
reivindicar el 80% hem arribat a un punt
d’abstracció que ja no queda cap català
que entengui de què s’està parlant.

@agenciaacn: Junts reclama a Aragonès
que se sotmeti a una qüestió de confiança
“abans de parlar de pressupostos”. Batet
diu que el grup serà “més actiu que mai [...]”.

#IElsPressupostos? #TornaElClubSuper3#NouGovern

Els semàfors

El tancament de la darrera oficina
bancària al barri Llatí de Santa
Coloma no fa més que

augmentar l’”exclusió financera”
de la gent gran. Un grup de veïns
s’han tornat a manifestar per
denunciar el tractament que

reben dels bancs. 
pàgina 14Caixabank

El nou Observatori Ambiental
Litoral-Besòs facilitarà l’accés a la
informació sobre la qualitat de
l’aire a la zona. Entitats i veïns 
el demanaven des de feia anys 
i grups com Airenet el reben 
amb bons ulls. Ara caldrà 
esperar-ne els resultats.

pàgina 16OAB

La tianenca Susi Abanades 
es va endur dissabte passat 

el primer premi del Maresmusic,
el concurs de música jove del
Maresme, que enguany ha

celebrat la seva divuitena edició.
La final de l’edició de l’any
vinent es farà a Tiana. 

pàgina 18Susi Abanades
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NLA FOTOGuillem Roset/ACNLes millors
perles

Què faries si demanessis una cervesa i te la neguessin? Hi ha
qui creu que amb això no s’hi juga. Un home es va trobar

en aquesta situació en un bar de Pontevedra (el consideraven
un morós, ves) i va tornar al local a cavall i amb una motoserra. 

Iker Casillas piula, a mode d’acudit cunyat: “Espero que emrespectin: soc gai”. Carles Pujol li segueix la “broma”. Al
cap d’una estona, Pujol es disculpa i Casillas diu que l’han
hackejat. Quan entendran que l’homofòbia no té gràcia?

Ensurt a la base militar de Sant Climent Sescebes (AltEmpordà). Els Mossos van rebre l’avís d’una presència a la
zona de maniobres i hi van acudir ràpidament. La sorpresa va ser
descobrir que es tractava d’una gallina amb càmera i sensors.

Dos activistes ecologistes australians enganxen les
seves mans amb pega al quadre de Pablo Picasso

Massacre a Corea. Protestar contra la crisi climàtica:
correcte. Fer-ho vandalitzant una obra d’art: incorrecte.

Mirada pròpia

La banya d’Amaltea, la cabra que, segons la lle-
genda de la mitologia grega, va alletar Zeus
i de la qual brollaven sense parar fruites i flors,
s’ha buidat.

Després de gairebé 3.000 anys des que Hèrcules
la guanyés en batalla al déu Aqueloo, la humanitat des-
perta atònita del somni luxuriós de la depredació.

“Estem vivint la fi de l’abundància”, afirmava l’agost
passat Emmanuel Macron a la sortida del consell de mi-
nistres del país veí. Més enllà del rebuig que ens puguin
provocar les paraules d’un polític que segurament no
es priva de res, la frase resumeix la constatació de la fi
d’un sistema. Un sistema capita-
lista basat en l’espoliació de re-
cursos naturals i la generació de
borses de pobresa amb cada cop
més vençuts que vencedors, fins
que al final no quedi cap guanya-
dor. Les conclusions del Fòrum de
Davos l’any 2009 eren que només
l’1% de la població mundial os-
tentava el 44% de la riquesa mun-
dial. El 2019 aquest 1% ja domi-
nava el 99%. Una autèntica re-
edició de l’Elisi.

Les receptes que intenten
pal·liar aquest desastre topen
amb una realitat i una inèrcia ba-
sada en el creixement difícil de
frenar. Al mateix temps que re-
bem els ajuts més grans de la
Unió Europea, en forma de fons
Next Generation, assistim im-
pertèrrits a projectes com el de la
remodelació de l’estadi Santiago
Bernabéu, on, a més del cobri-
ment de la pista, es construeixen
sis nivells de soterrani de 30 metres de profunditat per
guardar la gespa en safates. Imaginin els recursos uti-
litzats per excavar i construir allò, sota un estadi ja cons-
truït. Imaginin les explicacions que ho justifiquen.

“Recursos finits” ha estat precisament el títol del
workshopque l’Escola d’Arquitectura del Vallès (ET-
SAV) ha celebrat aquest mes de setembre al Centre de
Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB) com a
inici de curs. Ponents de luxe com les arquitectes Mar
Santamaría i Blanca Pujals van fer inspiradores xer-
rades, oferint eines per mirar i diagnosticar situacions

urbanes i per assenyalar la creixent artificialització del
nostre món. Pujals explicava que a l’estructura clàs-
sica de configuració del nostre planeta –exosfera, es-
tratosfera, troposfera– es detecta, i actualment és me-
surable, una capa d’origen exclusivament humà, la tec-
nosfera, que a diferència de les altres esferes no tre-
balla en equilibri amb la resta, sinó que les depreda.
La utilització indiscriminada i sense sentit de recur-
sos naturals ha alterat l’equilibri del nostre planeta,
alentint els corrents marins o fonent el gel emmagat-
zemat als pols i en altres regions.

El taller de l’ETSAV prenia com a escenari Ciutat

Vella, seu del CCCB i origen de la ciutat de Barcelona,
treballant amb els recursos més bàsics del nostre en-
torn: aire, aigua, vegetació i fauna, però també amb al-
tres que no solem identificar com a font d’aprovisio-
nament, com les escombraries i tot allò que ens sobra.

Les propostes dels alumnes de l’ETSAV denuncia-
ven de manera imaginativa coses conegudes, com ara
el consum absurd d’aigua embotellada. Plantats al mig
de les Rambles i vestits com cambrers, oferien gots d’ai-
gua de les fonts del barri com un autèntic producte de
luxe. Sota el lema “més fresca que la neu, ve directa del

Pirineu”, feien veure als transeünts el fabulós sistema
de conducció i tractament d’aigua que la humanitat ha
dissenyat i que inconscientment menyspreem, consu-
mint plàstic i combustibles fòssils per al seu transport.

Un altre grup denunciava les deixalles que genera
la nostra frenètica activitat consumidora. Va demanar
a la gent que passejava pel carrer que li donés els seus
tiquets de compra recents, amb els quals va empape-
rar una façana sencera de Ciutat Vella. La simple ob-
servació de la dimensió de l’empaperat que, a més, és
registre fidel de totes les compres fetes, produïa veri-
table vergonya. Quantes d’aquelles coses són prescin-

dibles? Quant trigaran a omplir els
nostres cubells d’escombraries?

Alguns estudiants es van de-
dicar a mesurar la ciutat, armats
amb simples molinets d’aire com
a sensors eòlics, relacionant la ve-
locitat de l’aire amb els canvis a
la geometria urbana. Descobrien
així mètodes senzills per disse-
nyar espais agradables i frescos a
l’estiu, combinats amb la vege-
tació. Una autèntica lliçó que
ens ensenya que sovint no calen
eines gaire sofisticades per ge-
nerar coneixement i tenir criteri.

Potser la més xocant de les pro-
postes va ser la que suggeria uti-
litzar com un autèntic recurs ali-
mentari una cosa que tots identi-
ficaríem com una plaga, i no no-
més a Ciutat Vella, sinó a pràcti-
cament qualsevol ciutat: les pa-
neroles. És sabut que els insectes
són una important font de prote-
ïnes, considerada per l’OMS com

a alternativa seriosa per a l’alimentació d’una creixent
població mundial. Són consumits de diverses maneres
en altres cultures com l’asiàtica i els tenim en abundància.

Només és una qüestió cultural. Un canvi de punt
de vista que noves generacions d’estudiants d’arqui-
tectura ens proposen adoptar. Una nova manera de
comportar-se i de mirar que potser ens permetrà veu-
re la banya de Cornucòpia mig plena.

Manuel Sánchez-Villanueva Beuter, arquitecte 
fundador de haz arquitectura i professor a la UPC

per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter

Cornucopiae finem
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@rihuguet: Poc es parla de la solitud al
camp. Com l’economia l’ha buidat de gent i
les explotacions són massa vegades uni-
personals. Ja no hi ha veïns, xiquets ni amics.

@CarlaVall: M’han assenyalat un judici
per violència de gènere per al novembre
del 2024. La falta de recursos per a la jus-
tícia és dramàtica.

@alexsnclmnt: El 2007 el Polònia ironit-
zava amb el discurs del conseller Nadal so-
bre els retards a Rodalies. 15 anys després
torna a ser conseller i el problema es manté.

Flaixos

Tribuna

En el primer mandat del govern del PP a Ba-
dalona es va practicar una estratègia urba-
na de problematització de l’espai públic.
Tota una paradoxa, perquè allò que es pro-

pagava arreu i amb una certa complicitat veïnal era
precisament el contrari. A Badalona es van conver-
tir en sospitosos tots els espais que tinguessin un
component comunitari. Un càlcul ben cínic per afa-
vorir una resposta política que, més enllà de l’epi-
dermis de l’aparent ràpida solució, va servir (i ser-
veix) de ben poc. Eliminar els bancs on seure d’u-
na plaça era la manera d’acabar amb el soroll d’a-
quell grup de joves que havien convertit l’espai en
lloc de trobada en els llargs vespres d’estiu. Tancar
l’aixeta de les fonts era la manera d’allunyar les per-
sones amb dificultats per accedir a l’aigua corrent.
Solució o trasllat del problema?

Badalona, en això també, feia punt de nou com a
pionera de l’urbanisme hostil que, poc temps després,
es practicaria contra les persones sense llar –per cert,
avui ben vigent en ciutats de tot pelatge polític.

Cap d’aquestes preteses solucions serveix per a ga-
ire res més que per traslladar o agreujar el proble-
ma. Un mal diagnòstic mai és un bon presagi. El pro-
blema no és el banc ni la font en si mateixos, ni el
portal on aquella persona sense llar planta el seu pre-
cari refugi, sinó la falta d’alternatives de lleure, la po-
bresa i la marginació. El problema és una societat
cada vegada més desigual i un espai públic amena-
çat per la privatització d’usos, i que és víctima, alhora,
d’una societat cada vegada més polaritzada i indi-
vidualista.

L’estigmatització de col·lectius pot semblar un
dany col·lateral, però en el fons és l’objectiu d’una
agenda política que situa l’espai públic com el lloc
a domesticar i securitzar. Un espai ple de perills i
riscos que cal fer asèptic a costa de qui sigui (nor-
malment a costa dels que menys es poden defensar).
Un espai que no ha de molestar. On tot ha d’estar
sota control.

L’experiència del PP a Badalona no és un cas ni
tan extrem ni tan superat com voldríem pensar. Ni
és, de fet, una experiència amb patent d’exclusivitat.
Alerta, per tant: al costat de bones idees (activitats
de lleure dirigides, programació cultural, zones de
jocs, disseny accessible…) veiem una creixent ten-

dència restrictiva en el disseny i gestió de l’espai pú-
blic… Per si de cas.

Hi ha problemes? És clar: vandalisme, insegu-
retat, problemes de convivència, incompatibilitat d’u-
sos… Però si de veritat els volem abordar, cal anar
a les raons estructurals i no tenir por de bancs i fonts,
que al capdavall poden esdevenir també oportunitats;
eines per a una estratègia de fer (i cosir) una ciutat
més inclusiva i justa.

Ara bé, hem de voler i saber sortir de la tempta-
ció de fiar-ho tot al que ja ve de fàbrica i que és el més
fàcil: la zona d’exercicis per a la gent gran, el parc per
a infants de 0-6 anys o el pipicà de torn. Tres ele-
ments que responen a les necessitats dels col·lecti-
us més fàcilment integrables. Es tracta d’obrir una
mica el focus, de ser valent i de posar-hi voluntat. Per-
què és possible sumar usos i opcions.

Cal, això sí, anar més enllà de la idea d’un ur-
banisme que ho dona tot per descomptat i que fun-
ciona d’esma. La plaça es dibuixa al despatx de l’ar-
quitecte, però només en part, perquè allà on es fa
viva no és al render, sinó que és a peu de carrer. I
aquí és on cal comptar amb tots els actors i donar-
los joc; incorporar-los amb complicitat en el disse-
ny i la discussió prèvia.

Tan important com assegurar una zona de jocs in-
fantils adequada i de qualitat hauria de ser el fet de
preveure activitats regulars amb els esplais i els grups
de joves de la zona perquè hi allarguin la presència
(o fins i tot perquè en gestionin algun sector). Tan
necessari com escollir bé les espècies vegetals per
plantar hauria de ser pensar en recorreguts segurs
i amigables per a tots els col·lectius i escoltar-ne les
necessitats i vivències. Tan convenient com pensar
en materials resistents i segurs hauria de ser con-
nectar amb la història i el patrimoni immaterial d’a-
quell barri on s’intervé. Tan important com tallar la
cinta per donar per inaugurada la nova plaça hauria
de ser preveure el seu manteniment futur, que ha d’a-
nar més enllà de la reposició de les peces trencades
i incloure també la dinamització o, si convé, la me-
diació. Perquè no només cal regar les plantes, sinó
aquelles activitats que enxarxen i fan trama cívica.

Omplir d’activitat places i parcs no pot ser mai un
problema. És, ben al contrari, una oportunitat de fer
comunitat. I això és, sobretot, fer ciutat.

Cal anar més enllà 
de la idea d’un urbanisme

que ho dona tot 
per descomptat i que
funciona d’esma. 
La plaça es dibuixa 

al despatx de l’arquitecte,
però només en part,

perquè allà on es fa viva
no és al ‘render’, 

sinó que és a peu de
carrer. I aquí és on cal
comptar amb tots els
actors i donar-los joc

“

“
per Oriol Lladó

Contra la problematització de l’espai públic
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PATRIMONI4El Servei de Pa-
trimoni de l’Ajuntament no dis-
posa de cap inventari municipal
dels edificis ocupats per entitats,
ni tampoc hi ha cap normativa
interna que reguli com s’han de
fer les cessions d’ús dels béns im-
mobles municipals.

La mancança es va fer públi-
ca arrel d’una petició de trans-
parència de Guanyem al govern
local en què demanaven infor-
mació de tots els locals munici-
pals cedits a entitats o associa-
cions: “És un mal estructural,
premeditat i endèmic; un model
clientelar que es respira històri-
cament als diferents ajunta-
ments”, diu la regidora de Gua-
nyem Nora Sansebastián.

Va ser la resposta del Servei de
Patrimoni municipal a la pre-
gunta de Guanyem la que va dis-
parar l’alarma de la manca de l’in-
ventari: “És evident que procedeix
regularitzar la cessió dels immo-
bles municipals en sentit genèric
i específicament a les entitats i as-
sociacions veïnals del munici-
pi”, diu la mateixa resposta. 

El primer tinent d’alcalde
Àlex Montornès va proposar a la
tertúlia del BDN Matí encetar el
debat de l’aprovació d’un regla-
ment de cessió dels locals mu-
nicipals el mandat que ve, per tal
que hi hagi “un debat serè”, cosa
que segons assegura Montor-
nès, “no es pot fer amb garanties
a set mesos de les eleccions”. 

Minuts més tard, i al mateix
programa radiofònic, l’alcalde
Rubén Guijarro també parlava al
respecte: “Difícilment podem
revertir una situació que ve de fa
anys en els 11 mesos que portem
de govern”. Va recordar també
que el Ple va aprovar l’adquisició
d’un aplicatiu informàtic per en-
dreçar el patrimoni recentment. 

L’Ajuntament de Badalona. Foto: Arxiu

El consistori no té cap inventari 
dels locals cedits a les entitats

PATRIMONI4L’Ajuntament ha
presentat un recurs d’apel·la-
ció al Tribunal Superior de Jus-
tícia de Catalunya contra la sen-
tència que impedeix l’enderroc
de part de la Mobba. 

El govern municipal no té
presa la decisió d’enderrocar tot
l’edifici i no comparteix que la
Mobba sigui declarada Bé Cul-
tural d’Interès Local (BCIL). En
una entrevista dilluns a BDN
Matí, l’alcalde Guijarro assu-
mia que “sempre que els as-
sumptes de ciutat passen a pro-
cessos judicials, no és bona no-
tícia”. Més tard, afegia: “El tema
està judicialitzat des d’abans de
la nostra entrada al govern”. 

El Grup de Treball de la
Mobba no està d’acord amb la
decisió de l’Ajuntament i ha
presentat al jutjat una oposició
al recurs, per tal que es mantin-
gui l’anterior resolució judicial.

En aquella sentència, del
mes de juliol, el jutge salvava de
l’enderroc una part de la Mobba
i obria la porta a poder declarar
com a BCIL part del recinte.

El futur de la
Mobba s’enquista
als tribunals

L’alcalde Guijarro 
anuncia que serà 
el candidat del PSC

ELECCIONS4L’alcalde Rubén
Guijarro va anunciar dilluns en
una entrevista a BDN Matí que
serà el candidat a l’alcaldia pel
PSC a les pròximes eleccions
municipals, el maig del 2023:
“La setmana passada el partit so-
cialista va iniciar el procés de pri-
màries per tal de triar candida-
tura, i vaig enviar un correu
electrònic al meu partit dient que
tinc la voluntat de ser candidat”.
L’anunci l’ha fet traient-li ferro
al fet: “Jo que camino molt per
la ciutat, que veig molta gent i
que visito molts barris, la veritat
és que la gent no  em pregunta
per les eleccions”.

L’alcalde Rubén Guijarro. Foto: ACN

Gihadisme|Vuit anys de presó per a tres germans de la ciutat
L’Audiència Nacional va condemnar el passat dilluns a vuit anys de presó als tres 

germans que van formar una cèl·lula d’adoctrinament gihadista a Badalona. El tribunal 
considera provat que van recaptar un veí badaloní perquè viatgés a Síria a combatre.
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La festa començava oficialment
a dos quarts de sis, però des de
les cinc en punt el Pavelló Mu-
nicipal Casagemes-Albert Este-
ve ja estava ple a vessar. Gaire-
bé 250 persones ocupaven les sis
llarguíssimes taules, tot esperant
que arribés el berenar. El motiu,
la celebració de l’edició 34 de les
Noces d’Or, l’acte amb el qual
l’Ajuntament ret homenatge a les
parelles que compleixen 50 anys
de convivència. Enguany, l’oca-
sió era encara més especial. Els
dos anys de pandèmia van im-
pedir-ne la celebració, de manera
que les parelles que van fer 50
anys el 2020 i el 2021 també van
assistir-hi.

Abundaven els vestits llargs,
ben florits i acolorits i les cami-
ses ben planxades. Una elegàn-
cia de la qual els convidats van
poder fer gala al photocall de
l’entrada. Qui volia, podia aturar-
s’hi abans de seure a taula i fer-
se una fotografia amb l’alcalde
Rubén Guijarro.

Després de la salutació de
l’alcalde i la regidora de Gent
Gran, Araceli Cruz, entraven els
cambrers amb el berenar. Bo-
lleria variada, torradetes i coca
amb escalivada. El xivarri va
disminuir amb les primeres
queixalades als croissants i la
música de fons, a càrrec de Clas-
sics to the Moon, amenitzava
l’estona amb un assortiment de
cançons de mitjans del segle
XX. Així començava el primer
ball, el dels polítics assistents. 

A banda de l’alcalde Guijar-
ro, el cap de l’oposició Xavier
García Albiol i un bon gruix de
regidors i regidores no es van vo-
ler perdre la festa. El clima era
molt relaxat, les parelles estaven
contentes i l’ocasió resultava
magnífica perquè els represen-
tants polítics es deixessin veure
i fotografiar per tothom que li de-
manés. Envoltats dels respecti-
us seguicis d’ajudants, Guijarro
i Albiol van començar a passar
per totes les taules per felicitar el
mig segle de convivència als as-
sistents. Un va començar per una
punta, i l’altre, a la punta con-
trària. Vist des de la llunyania,
Guijarro i Albiol semblaven dos

grans planetes, amb els seus sa-
tèl·lits, orbitant per l’espai del pa-
velló, i enlluernats pels flaixos de
les fotos amb els assistents, ben
bé com estrelles. En aquest par-
ticular univers, les òrbites dels
dos grans planetes no van entrar
mai en contacte, en un equilibri
còsmic gairebé màgic. 

En el moment en què va co-
mençar a sonar La vida sigue
igual, de Julio Iglesias, va acabar
el ball còsmic dels polítics i va co-
mençar el tradicional brindis i

tall de pastís. L’alcalde Guijarro
va pujar a l’escenari, va tornar a
saludar i va demanar cava per a
tothom. Mentre se servia l’es-
pumós, Albiol encara aprofitava
per acabar la ronda de saluta-
cions per les taules. Un cop tot-
hom tenia la seva copa, l’alcalde
va desitjar als assistents molts
més anys de convivència: “Ens
veiem al 75è aniversari!”, va dir
somrient, just abans de brindar.
El fil musical es va reprendre
amb Resistiré, del Dúo Dinámi-

co, i així va començar el segon
ball de la celebració, el de les pa-
relles homenatjades. En un pri-
mer moment, només unes po-
ques parelles s’hi van llançar,
però quan l’orquestra Mediter-
rània va interpretar Bailemos un
Vals, de José Vélez, la pista es va
omplir de gom a gom. Entre els
ballarins, l’alcalde Guijarro, que
es movia amb desimboltura. 

Albiol no es va animar amb el
vals, però va saltar a la pista de-
cidit quan va sonar un pasdoble.

L’alcalde Rubén Guijarro balla un vals entre els assistents a les Noces d’Or. Foto: Línia Nord

Permolts anysmés
» El Pavelló Municipal Casagemes-Albert Esteve va acollir dijous passat la 34a edició de les Noces d’Or
» Ha estat l’edició amb més participants, 124 parelles que es van casar els anys 1970, 1971 i 1972

Gerardo Santos
BADALONA

Badalona
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El futur ja és aquí. El futur
que altres indrets del
planeta fa temps van co-
mençar a viure en forma

d’inundacions, incendis, tempe-
ratures extremes, sequeres o epi-
sodis de fam ja és a casa nostra. I
si fins fa poc no érem capaços d’in-
tuir-lo o fins i tot hi havia qui s’en-
testava a negar-lo, sembla que
ara s’ha fet evident. El darrer ha es-
tat l’estiu d’allò que l’ambientòleg
i doctor en Ciències del Mar Marc
Cerdà anomena “despertar de la
consciència climàtica”. 

Europa no és immune a la cri-
si provocada per l’escalfament
global i la població ho ha pogut
comprovar en la seva pròpia pell
després d’uns mesos de calor ex-
trema. Malgrat això, encara ens
costa imaginar com la nova etapa
climàtica ens afectarà en l’àmbit lo-
cal. Com es viurà en el dia a dia de
l’àrea metropolitana de Barcelona?
S’inundaran ciutats? L’aire serà ir-
respirable? Passarà com en altres
indrets del món en els quals la si-
tuació és del tot insostenible i su-
posa morts i inestabilitat social?

INUNDACIONS
Al Pacífic, el mar ja ha engolit qui-
lòmetres i quilòmetres de terra en
països com Indonèsia o les Illes Sa-
lomó. La lenta desaparició del gel
dels casquets polars i de Groen-
làndia fa que el nivell del mar aug-
menti i posi en perill les costes de
tot el món. La pregunta és òbvia:
com es traduirà això a l’àrea me-
tropolitana? Les investigacions
del Grup Intergovernamental so-
bre el Canvi Climàtic (IPCC) apun-
ten que el més probable, d’ara fins
a finals de segle, és que el nivell del
mar Mediterrani creixi entre 70 i
80 centímetres.

José Antonio Jiménez Quin-
tana és catedràtic a la Universitat
Politècnica de Barcelona (UPC) i
ha estudiat l’efecte que l’augment
del nivell del mar tindrà sobre tota
la costa catalana. “Ara mateix, les
platges ja estan retrocedint un
metre per any”, explica el docent.

Es podria pensar que els efec-
tes de l’escalfament global faran
desaparèixer pobles o barris sen-
cers de la costa, però no és així. “En
el cas metropolità, i a diferència del
Delta de l’Ebre, la pujada del ni-
vell del mar, en realitat, només farà
retrocedir les platges”, diu Jimé-
nez. Això que d’entrada podria
semblar un alleugeriment, però, en
realitat és preocupant. “El mar ac-
tua de barrera de protecció de l’en-
tramat urbà i, per tant, en cas de
tempestes en llocs on hi ha poca
platja, com el Masnou o la Barce-
loneta, els danys poden ser molt
grans”, afirma Jiménez per afegir
que “qualsevol tempesta menor
que el Glòria ens semblarà que és
similar perquè les destrosses seran
de la mateixa magnitud”.

Tal com explica Cerdà en línies
similars, en les pròximes dècades
“el fenomen de les precipitacions
puntuals molt intenses anirà aug-
mentant i la pujada del nivell del
mar farà créixer el risc de des-
trosses en edificis o transports
per llevantades i pluges”.

Malgrat això, no tota la res-
ponsabilitat és de l’augment del
nivell del mar. “Soc molt reticent
a parlar de canvi climàtic, perquè
em sembla una forma de res-
ponsabilitzar el clima de coses
que tenen a veure amb l’acció
humana”, considera Jiménez.
De fet, segons el seu parer, el que
passa a la costa metropolitana té
més relació amb totes les inter-
vencions urbanístiques que s’han
fet durant dècades al litoral que
no pas amb el nivell del mar.

“Per una banda, els rius s’han
modificat i ja no porten sedi-
ments per regenerar les platges
i, per l’altra, a l’àrea metropoli-
tana hem construït a primera lí-
nia de mar i hem eliminat les
platges que ens protegien”, ex-
plica el catedràtic de la UPC. Així,
l’augment del nivell del mar no-
més aprofundeix en una situació
que pot fer que, si no hi ha ac-
cions concretes per evitar-ho, la
vida humana a davant de la cos-
ta sigui molt difícil.

Però encara podria ser pitjor,
ja que la predicció de l’IPCC ens
parla de l’escenari més probable,
no del més extrem. En el cas que
el mar creixi dos metres com di-
uen els models matemàtics més
catastròfics, es podria inundar el
Delta del Llobregat i l’aeroport es-
taria en risc. “No podem saber
com serà, perquè parlem d’una
previsió”, diu Jiménez. De fet, les
recents fugues dels gasoductes
Nord Stream al mar Bàltic han su-
posat l’emissió de milers de tones

de metà a l’atmosfera, que han ac-
celerat l’escalfament global.

ALTES TEMPERATURES 
El passat mes de juliol, 180 per-
sones van morir a Catalunya a
conseqüència de l’onada de calor.
A tot l’Estat van ser quasi 2.200.
Tots els registres apunten que, tant
a Barcelona com a la seva rodalia,
el nombre d’onades de calor, és a
dir quan les temperatures superen
durant tres dies consecutius els 33
graus, augmentaran. En aquest

L’augment del nivell del mar farà que les tempestes produeixin més destrosses a les costes metropolitanes. Foto: Jordi Pujolar/ACN

El canvi climàtic és una realitat ineludible. Parlem amb experts de diferents
camps i ens preguntem com es viurà a la metròpoli aquesta situació que afecta
tot el món. Tindrem més inundacions per la pujada del nivell del mar? Quants
graus augmentarà la temperatura? Hi haurà més morts per contaminació? 

Una crisi climàtica 
a lametropolitana
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n L’Albert fa poc temps que ha pres
la determinació de marxar de Barce-
lona amb la seva parella. Feia temps
que la idea li rondava pel cap i, final-
ment, ha trobat una casa a la Garrot-
xa. Són molts els motius que l’han fet
decidir a deixar la ciutat on ha viscut
tota la seva vida, i entre aquests hi ha
la situació d’emergència climàtica de
la capital catalana. “Aposto per un
lloc on, si el món se'n va cap al col·lap-
se, pugui tenir algunes eines de su-
pervivència”, explica aquest jove ar-
quitecte i també escultor. “No vull ha-
ver de dependre de si hi ha menjar al

supermercat o de passar fred en fun-
ció de quan em tallaran el gas”, afe-
geix. Afirma que no és un hippie i que
no es vol “desenganxar del món”,
però assenyala que vol tenir “sobira-
nia”. Tenir llenya o tenir un hort. “En
una ciutat és impossible, per molts
horts urbans que hi hagi”, sentencia.
Com ell, cada vegada hi ha més

gent que marxa de la ciutat per estar
en contacte amb la natura. De fet,
des de la pandèmia, Barcelona ha
perdut habitants. Malgrat això, enca-
ra és una minoria la que pot perme-
tre’s el canvi per esquivar els incon-
venients de viure en una ciutat. De
fet, la crisi climàtica, com en tants al-
tres temes, té un fort biaix de classe i

de gènere. Així ho apunta Blanca Val-
divia, del col·lectiu d’investigació ur-
banística Punt 6, quan assenyala que
“la crisi climàtica té un impacte més
fort sobre la gent gran, la infància i
les dones, perquè són qui més temps
passa a l’espai públic” i, per tant, qui
més patirà les altes temperatures o
l’efecte de la contaminació.
D’altra banda, tal com afirma l’am-

bientòleg Marc Cerdà, les classes po-
pulars patiran més el canvi climàtic.
“Serà, sobretot, en les onades de ca-
lor, ja que els barris amb rendes més
baixes tenen menys capacitat d’adap-

tar els edificis”, diu. Segons l’AMB,
mentre que a Sant Adrià o a Badia els
immobles en un estat deficient són
més del 17%, a Tiana, Sant Cugat o
Sant Just ronden el 5%. Així, per com-
batre el fred o la calor extrema, les fa-
mílies de rendes baixes hauran d’uti-
litzar sistemes que gasten molta en-
ergia. “En un context en què augmen-
ta el preu dels subministraments, les
classes populars encara es veuran
més empobrides”, considera Cerdà.
Fet i fet, podria acabar-se creant

una classe benestant fora de les ciutats
i una de vulnerable que hi visqui. Com
si fos una pel·lícula distòpica on els rics
s’aïllen en ciutats residencials i els po-
bres viuen en presons de formigó.   

Anirà per classes

sentit, la pitjor part se l’endurà la
capital, ja que és la ciutat que pa-
teix més l’anomenat efecte illa de
calor. Ens referim a l’acumulació
de calor per la gran quantitat de
formigó que hi ha. Així, ara es pro-
dueix una onada de calor cada
quatre anys a Barcelona, però el
2100, en el pitjor dels escenaris
podrien ser entre quatre i cinc
anuals i en el millor, dues.

Des de l’Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona (ASPB) apunten
que aquesta situació no es produ-
irà a tots els indrets de la ciutat de
la mateixa manera. Si actualment
als districtes de Sant Martí o de Ciu-
tat Vella les temperatures màximes
en tot un any se situen lleugera-
ment per sobre dels 38 graus, el
2100 podrien arribar a superar els
43 (escenari benevolent) o els 47,5
graus (escenari crític). Això no vol
dir que tots els barris es vegin
afectats de la mateixa manera pel
que fa a les morts per temperatu-
res elevades. En el cas més extrem,
la Dreta de l’Eixample, per cada
grau que augmenta la temperatu-
ra a l’estiu, el risc de mortalitat creix
un 11%, cosa que suposa al voltant
de 21 morts l’any a causa de tem-
peratures elevades. A la Vila de Grà-
cia seran 19 persones, a Vallvidre-
ra cap i a la Barceloneta, tot i ser de
les zones amb un augment de les

temperatures més gran, per l’efec-
te del mar les morts no seran tan-
tes. Segons l’ASPB, les defuncions
per onades de calor tenen a veure
amb diversos factors, com “el per-
centatge d’habitatges antics i que,
per tant, no aïllen bé de la calor, el
percentatge de treballadors ma-
nuals, és a dir la població amb me-
nys renda, i el nombre d’espais
verds que hi ha en un indret”.

Les males notícies no acaben
aquí pel que fa a l’augment de les
temperatures. “Les onades de ca-
lor, cada vegada més freqüents i
llargues, faran créixer les neces-
sitats futures d’aigua a l’espai pú-
blic”, afirmen des de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB).
De fet, les pluges a la capital ca-
talana podrien minvar entre un 14
i un 26% el 2100. “Consumim
molta aigua del Ter Llobregat i po-
ques ciutats metropolitanes tenen
un pla per canviar aquesta dinà-
mica”, afirma Cerdà. “En un con-
text en què augmenta la sequera,
hauríem de ser molt més proac-
tius en la recaptació, reutilització
i depuració d’aigües”, afegeix.

Encara més contundent es
mostra Pep Puig, exdiputat de
Junts per Catalunya i cofundador
d’Ecotècnia i d’Ecoserveis. “Estem
abocats a una crisi de subminis-
traments tant d’aigua com d’ali-

“A finals de segle, 
la manca de platges 
farà que un temporal 
amb menor intensitat 
afecti les ciutats 
amb el mateix grau 
de destrosses 
que el Glòria”

ments”, afirma. L’àrea metropo-
litana és molt dependent dels ter-
ritoris no urbans de Catalunya, i
en un context d’emergència ge-
neralitzada es podria quedar aïlla-
da de la resta del territori.

Per acabar, les altes tempe-
ratures també podrien derivar cap
a un augment del risc d’incendis.
Des de fa anys els experts alerten
d’un nou fenomen que té els
Bombers catalans atemorits. Són
els anomenats megaincendis, que
es produeixen quan hi ha tem-
peratures de més de 30 graus,
vents superiors als 30 quilòmetres
per hora i humitat per sota del
30%. Tal com ha explicat en re-
iterades ocasions el cap de l’Àrea
del Grup de Recolzament d'Ac-
tuacions Forestals  (GRAF) dels
Bombers de la Generalitat, Marc
Castellnou, aquests focs podrien
fer que Collserola sencera cremés
en menys de vuit hores. Actual-
ment, l’AMB treballa en un pla
per minimitzar el risc d’incendis
al pulmó verd de la metròpoli.

CONTAMINACIÓ
L’última de les derivades metro-
politanes pel que fa al canvi cli-
màtic és el nombre de morts re-
lacionades amb la contaminació. 

Els estudis de l’ASPB calculen
que entre el 2018 i el 2019 es van

produir al voltant de 1.000 morts
a Barcelona relacionades amb la
contaminació. Aquesta xifra re-
presenta el 7% de les morts anu-
als a la ciutat. Des de l’Institut de
Salut Global de Barcelona (IS-
Global) afirmen que, en el marc
metropolità, la contaminació pro-
voca més de 3.700 morts anuals
que podrien arribar a les 4.000 si
no es compleixen les recomana-
cions de l’OMS pel que fa a la con-
taminació produïda, sobretot,
pels vehicles privats.

Amb tot, val a dir que des de
les administracions s’estan duent
a terme plans per evitar totes les
situacions de les quals hem parlat.
L’Ajuntament de Barcelona, per
exemple, treballa en el Pla Clima,
que contempla la creació d’espais
verds, la reducció del trànsit pri-
vat, la millora de l’eficiència dels
edificis o la generació d’energia als
terrats amb plaques solars. 

Tanmateix, són plans per
pal·liar els efectes del canvi climà-
tic. Com diu Jiménez, “ara ja es trac-
ta d’adaptar-se a una realitat més
que de combatre-la”. Perquè el fu-
tur ja és aquí. 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El 2100, en el pitjor 
dels escenaris, 
les temperatures
màximes a l’estiu
podrien enfilar-se per
sobre dels 47,5 graus
en alguns barris 
de Barcelona

Els edificis en un estat més deficient els trobem 
als municipis més vulnerables de la metròpoli, 

i són els que pitjor poden combatre la crisi climàtica
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Gabriel Rufián ja és
el candidat d’ERC a l’alcaldia
ELECCIONS4No hi va haver sor-
preses. L’assemblea local d’Es-
querra Republicana de Santa
Coloma va ratificar dissabte pas-
sat al matí, per unanimitat, Ga-
briel Rufián com a candidat a
l’alcaldia de la ciutat de cara a les
eleccions municipals de 2023. 

En un comunicat, el partit va
detallar que l’objectiu és que
Rufián “impulsi i reforci el pro-
jecte republicà a Santa Coloma
i a l’àrea metropolitana” i que
compaginarà la candidatura a les
municipals amb el seu actual
càrrec de portaveu d’ERC a Ma-

drid. “Renuncio a qualsevol sou
o dieta per anar a Santa Colo-
ma”, va matisar ell mateix via
Twitter. “Ni acumularé càrrecs ni
acumularé riquesa, acumularé
treball”, va assegurar. 

En una entrevista publicada
el mateix dissabte a El Periódi-
co, Rufián va prometre un pro-
jecte de vuit anys al capdavant
d’ERC a Santa Coloma. 

“La ciutat ni és del PSOE, ni
és de Parlon, és de la seva gent,
i li volem tornar després de 31
anys”, va sentenciar poc després
també a Twitter.

SERVEIS4“Jo el que no puc en-
tendre és perquè el govern no em
permet fer les meves gestions al
banc, però sí que m’obliga a te-
nir un compte corrent per cobrar
la pensió”, així de clara es mos-
tra Teresa Franco, membre de
SOS Gent Gran Santa Coloma. 

Es queixa de l’imparable tan-
cament de caixes bancàries que
pateix la ciutat. La darrera víc-
tima ha estat l’oficina de Caixa-
bank del barri Llatí.

Dijous passat, SOS Gent
Gran es va desplaçar fins a
aquesta oficina per protestar
contra la situació. “Després de la
protesta, l’associació de veïns
va fer una crida per muntar una
gran concentració a les portes de
la seu de Caixabank, a l’avingu-
da Diagonal de Barcelona”, ex-
plica Manuel Merchán, membre
també de SOS Gent Gran.

El regidor d’En Comú Podem
Jesús Sánchez recorda que fa
mesos es va presentar una mo-
ció contra l’exclusió financera als
barris de la ciutat. “El problema
no només afecta l’àmbit rural,

que també; hi ha barris com
Santa Rosa o el Raval en els
quals els veïns han de caminar
gairebé un quilòmetre per trobar
un banc”, denuncia Sánchez.

El regidor, que proposa l’ad-
hesió de Santa Coloma a la Xar-
xa de Municipis pel Dret als
Serveis Bàsics Bancaris, remar-
ca que els afectats pel tancament

d’oficines “són gent que porta
tota la vida treballant, ingressant
les seves nòmines al mateix
banc, i que ara es queden sense
servei”. SOS Gent Gran Santa
Coloma també exigeix que hi
hagi personal a les oficines per
dur a terme les gestions: “Menys
caixers i més caixeres”, resu-
meix Teresa Franco.

Protesta pel tancament de caixes. Foto: Twitter (@ecpsantacoloma)

Nou clam veïnal en contra del
tancament d’oficines bancàries 

Rufián, flamant candidat a l’alcaldia. Foto: ACN/Roger Pi de Cabanyes

DO Alella|Mostra de vins i verema
Més de 5.000 persones van visitar la Mostra de Vins de Santa Coloma el passat

cap de setmana. Hi van participar sis cellers de la DO Alella, coincidint amb 
la sisena verema de la vinya d’en Sabater, que ha recollit 2.300 quilos de raïm.
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Segon assassinat al barri de 
la Mina en menys d’un mes

SUCCESSOS4Els Mossos d’Es-
quadra investiguen un homicidi
que va tenir lloc dissabte passat
en un pis del carrer de Llevant
del barri de la Mina. 

L’avís del succés es va rebre
pels voltants de les 02.45 hores
de la matinada. Fins al lloc dels
fets es van desplaçar diverses do-
tacions policials que van com-
provar que la víctima tenia sig-
nes evidents de violència, pro-

bablement causats per arma
blanca. El cos de Mossos ha
obert una investigació per es-
clarir els fets i identificar l’autor
de l’homicidi. El 19 de setembre
un home va morir a trets a poc
més de 300 metres del carrer de
Llevant. L’alcaldessa Cañete va
insistir, via Twitter, en aug-
mentar la presència policial i les
actuacions judicials “per recu-
perar la normalitat”.

El pla de les Tres Xemeneies
contempla 61 pisos menys

URBANISME4La comissió ter-
ritorial d’urbanisme de l’Àmbit
Metropolità de Barcelona va
aprovar provisionalment la set-
mana passada el Pla Director Ur-
banístic de les Tres Xemeneies. 

Aquest és el tràmit previ a la
seva aprovació definitiva, pre-
vista per a final de mes. Mentre
no es conegui la versió definiti-
va, aquesta aprovació provisio-
nal contempla la construcció de
1.783 habitatges, una seixante-

na menys dels previstos. Un
40% d’aquests pisos, 714, seran
de protecció oficial. La raó de la
reducció és el trasllat de la sub-
estació elèctrica d’Endesa, que
reportarà cinc milions d’euros.

La previsió és que les obres
de construcció dels pisos co-
mencin en un termini d’entre 18
i 24 mesos. Pel que fa al projec-
te del hubdigital Catalunya Me-
dia City, el govern calcula que
podria inaugurar-se l’any 2030.

MEDI AMBIENT4Dimarts es va
presentar el que entitats com
Airenet i la Coordinadora Veïnal
del Baix Besòs demanen de fa
temps, una eina per consultar i
analitzar informació sobre la
qualitat ambiental de la zona. El
nou Observatori Ambiental del
Litoral-Besòs (OAB) està integrat
per les entitats esmentades, els
ajuntaments de Sant Adrià i de
Barcelona, la Generalitat, l’AMB,
la Diputació, la UPC, Barcelona
Regional i el Consorci del Besòs.

A la presentació, l’alcaldessa
Filo Cañete va destacar que
l’OAB ha de servir “com a punt
de partida per anar treballant i
millorant”. Des d’Airenet, re-
ben l’OAB amb bons ulls: “De
moment, és una bona notícia.
Pels veïns i les entitats que tre-
ballem pel medi ambient, ens re-
sulta molt útil perquè concentra
tota la informació”, diu la por-
taveu d’Airenet, Silvina Frucella. 

L’OAB es presenta com un
espai de coordinació institucio-
nal, però també de reflexió entre
els veïns, empresa, universitat i

administració al voltant de la
qualitat ambiental. 

Entre les funcions de l’ob-
servatori, hi ha la de “facilitar
l’accés centralitzat a totes les
fonts de dades obertes exis-
tents i generar documents d’a-
valuació”, així com donar “accés
als documents tècnics que ac-
tualment no tenen accés en

obert”. El problema és que a
Sant Adrià hi ha menys dades i
estudis que a Barcelona: “Hem
plantejat de fer estudis a Sant
Adrià, però la resposta és que
serien estudis molt cars i com-
plexos, perquè precisen molts
habitants per poder-se fer, i
Sant Adrià és petit”, explica la
portaveu d’Airenet.

Cañete, durant la presentació de l’Observatori. Foto: Twitter (@CaneteFilo)

El Besòs ja té l’eina per analitzar
la seva qualitat ambiental

Tecnologia | S’inaugura una estació de cables submarins
Avui dijous està prevista l’inauguració, amb la presència de l’alcaldessa Cañete, de la

Barcelona Cable Landing Station, situada al carrer Ramon Viñas del barri de Sant
Joan Baptista. És la primera estació d’aterratge de cables submarins de Catalunya. 
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El barri de les Mallorquines
gaudeix del millor arròs

MONTGAT4La plaça de les
Mallorquines, a tocar de l’esta-
ció de Renfe, va acollir di-
umenge passat la 20a edició de
l’arrossada popular.

L’esdeveniment va ser orga-
nitzat per l’Associació de Veïns
i Residents del barri de les Ma-
llorquines, amb la col·laboració
de Construccions Roque Car-
ranza SL, Decor Montgat, Mam-
bo club i Mandu-k. La cita va co-
mençar a dos quarts de dotze i va
aplegar desenes de persones,
que van premiar els arrossos
pel seu gust i per la presentació.

D’altra banda, el mateix bar-
ri de les Mallorquines va ser di-
jous passat l’escenari d’una ac-
ció de l’Ajuntament, tal com va
informar el mateix consistori,
per mirar de reduir la quantitat
de rates que hi ha al barri.  

Concretament, la tasca es va
dur a terme al carrer Barcelona
amb el final del carrer Lleida, a
la plaça dels Segadors, al carrer
de Tarragona, a la plaça de la Ge-
neralitat, i al carrer Girona. El
consistori informa que més en-
davant es tornarà a fer el mateix
però de forma reactiva.

TIANA4La tianenca Susi Aba-
nades es va endur dissabte pas-
sat el primer premi del Mares-
music, el concurs de música
jove del Maresme que enguany
ha celebrat la seva divuitena
edició. Aquest any hi han parti-
cipat músics de Montgat, Ca-
brils, El Masnou, Vilassar de
Mar, Tordera i Tiana.

El premi consisteix en la gra-
vació en vídeo d’un concert en
directe en un estudi de televisió
o d’un videoclip fora d’estudi, va-
lorat en 2.000 euros. 

La final del certamen es va
celebrar a l’Espai Escènic de Ca
n’Humet del Masnou, i va re-
sultar triomfal per a Susi Aba-
nades i la seva banda, que tam-
bé es van emportar el premi lo-
cal de Tiana. Aquest guardó
consisteix en la contractació de
la banda per a una actuació a les
festes majors dels municipis
participants, per 600 euros. 

A banda, el poble també hi
guanya, ja que la final de l’edició
del Maresmusic de l’any vinent
se celebrarà a Tiana.

Susi Abanades és un projecte
autogestionat nascut l’any pas-
sat amb la publicació del seu pri-
mer senzill, la cançó Tu Piel. 

Abanades i Joan Isern (pro-
ductor i guitarrista) han treballat
en la composició de més can-
çons, que s’editaran en un EP
gràcies a una beca atorgada per
Cases de la Música. 

La resta de guardonats van
ser Max i Pau, del Masnou,
amb una participació en una
fira professional amb assesso-
rament d’una empresa del sec-
tor i 500 euros per a la compra
de material musical; i El Venti-
lador, de Cabrils; premiats amb
la contractació en un festival
itinerant català, per 400 euros.

Susi Abanades, durant la seva actuació. Foto: Twitter (@Aj_Tiana)

El Maresmusic premia 
el talent musical tianenc

Imatge de l’arrossada popular. Foto: Twitter (@esquerramontgat)

Tiana | Campanya per controlar el soroll
L’alcalde Salvatierra va anunciar la setmana passada que la Policia Local ha començat

la campanya de control als ciclomotors, d’acord amb la nova ordenança de sorolls 
i vibracions. Ho faran amb un sonòmetre que el consistori ha adquirit.
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Esports Bàsquet | La Penya rep l’Iraurgi SB a l’Olímpic
El conjunt de Jordí Vizcaíno rebrà el pròxim diumenge 16 d'octubre l'Iraurgi SB, en partit

corresponent a la quarta jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut Badalona
s'enfrontarà a un rival a qui el curs passat va treure una victòria (10 per 9) i va perdre per 50-64 a casa.

"Vaig arribar a pensar que el
meu cicle al futbol s'havia aca-
bat perquè no em feia feliç. Era
molt dur sentir això perquè
aquest esport és la meva vida.
Anava a entrenar-me i era feliç,
però pensava que estava on no
devia o que no donava el que ha-
via de donar. Em sentia blo-
quejada i estancada, i tenia molt
clar que necessitava un canvi",
confessa Brenda Pérez (Bada-
lona, 1993) a Gerard Faiges per
al portal Futfem.cat. La mig-
campista de l'Sporting Clube
de Portugal repassa el pitjor
moment de la seva carrera, les
seves últimes dues temporades
a l'RCD Espanyol, amb descens
de categoria inclòs.

"No em sentia jo. Volia ser al
club, però, en el fons, sabia que
no era el que necessitava. No op-
tàvem a títols. Soc molt ambi-
ciosa i sempre vull donar el mà-
xim, també soc molt resilient.
Potser altres persones haurien
deixat el futbol en aquell mo-
ment", afegeix Pérez, que afron-
ta el seu segon curs a Portugal.

Si realment existeix el destí,
Pérez n'és un dels seus exemples
més evidents. Abans d'aterrar a
Lisboa ja feia molt que s'havia ta-
tuat un lleó al costat de la cara
d'una dona. El lleó és el símbol
del seu nou club. "Sempre he
cregut que és un animal que, per
les seves aptituds i actituds da-
vant la vida, em representa molt.
Quina casualitat! [Riu]", exposa
al Canal 11 portuguès.

Pérez ha marcat quatre gols
en els dos primers partits de la
Lliga portuguesa, i tres van ser
contra l’FC Valadares Gaia. Se-
gons el web Football Data
Base, és el primer cop en la
seva carrera que anota un hat
trick en un partit de Lliga. Ha
començat el curs com un llamp,
com l'anterior, la primera a
l'Sporting Clube de Portugal,
quan també va marcar el pri-
mer gol del seu equip a la Su-
pertaça, la Superlliga.

ELS OBJECTIUS
"Aquesta temporada també em
vaig posar com a repte tornar a
repetir la fita i ho vaig aconse-
guir", celebra la badalonina,
trista perquè aquest cop el títol
no va ver per al seu equip. Tenaç
i inesgotable, sempre es propo-
sa i es posa petits objectius i rep-
tes. "Si te'n marques a llarg ter-
mini, pots acabar abaixant els
braços si no els assoleixes. En
canvi, si te'ls planteges petits i
cada setmana, és més fàcil as-
solir-los o digerir que no ho
has fet perquè en uns dies en
tens més", enraona.

CELEBRAR UN GOL
Desprèn una alegria contagiosa
i és molt detallista. Tant que
quan marca un gol acumula di-
verses celebracions. Comença
assenyalant el cel en record de la
seva àvia; es petoneja un tatu-
atge amb la frase "you can" (tu
pots), un homenatge a la seva
neboda, que també té el mateix;
i als seus nebodets i a la família
en general els fa un cor. 

"Fitxar per l'Sporting va ser
la decisió encertada i correcta

perquè volia tornar a ser jo i ho
he aconseguit. Estic vivint el
meu millor moment professio-
nal i esportiu", diu Pérez, que so-
mia aixecar la Lliga (després de
ser subcampiona)  i revalidar el
títol de la Taça (Copa).

El seu primer títol a l'elit va
ser també una Copa, l'any 2012,

amb l'RCD Espanyol, i en el
seu debut amb les grans. "As-
sumia que tenia un paper se-
cundari i, per molt que m'en-
trenés i lluités, jugava minu-
tets i estonetes. Quan vaig veu-
re que era titular en aquella fi-
nal, no m'ho podia creure...
Guanyar va ser inoblidable", li

reconeix a David Menayo en
una entrevista per a Marca.

UN DO INNAT
"Des del primer minut la meva
família va saber que havia nascut
amb un do per al futbol i m'hi van
apuntar. Bé, realment em vaig
inscriure jo perquè el meu millor
amic amb 4 anys em va dir que
ho fes a l'equip del barri perquè
després de cada victòria anaven
a un bar a beure Coca-Cola i ju-
gar al futbolí. Amb aquella edat
això és com una festa!", recorda,
divertida, a Canal 11, l'exjugado-
ra del CE Seagull, l'RCD Espa-
nyol, el CE Sant Gabriel, el Va-
lencia CF i l'Atlético de Madrid.

LA RENÚNCIA
Després del seu pas per l'Atléti-
co, va renunciar a una proposta
del Rayo i a continuar a Prime-
ra Divisió perquè volia prioritzar
els seus estudis de Periodisme i
tenir temps per assistir a la uni-
versitat. "El CD Canillas, de Se-
gona, em va oferir una beca i jo
no podia pagar-me el grau d'u-
na altra manera", li confessa a
Begoña Villarrubia per al diari
Mundo Deportivo. 

Mesos després, però, es va
trencar el lligament lateral intern
i va estar vuit mesos de baixa:
"Primer vaig estar dos mesos a
casa sense moure'm perquè no
podia recolzar el peu i em bus-
cava la vida per aconseguir
apunts, i després, sense poder
gairebé ni caminar, agafava el
tren cada dia". Ara, Pérez gau-
deix del premi a tots els sacrifi-
cis i sabent que el 2021 va fer un
canvi clau en la seva vida es-
portiva i personal.

Toni Delgado
BADALONA

El canvi clau deBrendaPérez
» La badalonina va fitxar el curs passat per l’Sporting Clube de Portugal en el seu pitjor moment  
» “Vaig arribar a pensar que el meu cicle al futbol s’havia acabat perquè no era feliç”, confessa 

Brenda Pérez, en un entrenament. Foto: Sporting Clube de Portugal
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En el centenari del naixement de José Sa-
ramago, Premi Nobel de Literatura del
1998, Nuno Cardoso dirigeix aquesta
oportuna adaptació d’un dels seus llibres
més coneguts; una crítica a una societat
podrida i profundament egoista en què
una plaga de ceguesa inexplicable i in-
curable s’estén per tot el món.
Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Assaig sobre la ceguesa
José Saramago

El compositor Arnau Obiols acaba de pre-
sentar el seu quart disc, Mont Cau (Mi-
croscopi). L’àlbum està format per dotze
cançons que tenen com a fil conductor“el
respecte a l’entorn natural”, tal com ha dit
ell mateix en declaracions a l’ACN. Per ara
només està disponible en vinil i en digi-
tal a Bandcamp, però el dia 27 arribarà a
Spotify i a les altres plataformes digitals.

Música

La Julia, una jove de 22 anys i mare de
dos nens, s’enamora de l’Óscar, un noi
conflictiu, i tots dos comencen una re-
lació. A mesura que passen temps junts,
ella començarà a plantejar-se si ell és la
persona que realment necessita al seu
costat, cosa que la portarà a emprendre
un viatge personal a la recerca de la seva
felicitat i la de la seva família.

Pelis i sèries

Girasoles silvestres
Jaime Rosales

Mont Cau
Arnau Obiols

Rebuig o art?
La Fundació Tàpies de Barcelona va inaugurar el passat 8
d’octubre L’adob que fecunda la terra, una exposició amb
obres d’Antoni Tàpies elaborades entre el 1950 i el 1980 i
que tenen una cosa en comú: “la revalorització de les co-
ses primeres, naturals i ordinàries, aquelles que la societat
rebutja o amaga vergonyosament, però que per a Tàpies
no només estan dotades d’espiritualitat, sinó que sobretot
són on es troba l’origen i la força de la vida”, expliquen des
de l’organització. Precisament, aquesta idea dona sentit al
títol de la mostra, que es podrà veure fins al 30 d’abril.

L’escriptora i periodista bielorussa d’origen
ucraïnès Svetlana Aleksiévitx, nascuda el
1948 a Stanislav (una ciutat de l’antiga

Unió Soviètica que actualment es diu Iva-
no-Frankivsk i forma part d’Ucraïna), ha re-
but el Premi Internacional Catalunya 2022.
El jurat del guardó ha destacat “la seva tra-
jectòria literària i la seva poderosa obra so-
bre les conseqüències de l’imperi soviètic,
a Txernòbil i molt més enllà”. La guanyado-
ra del Premi Nobel de Literatura el 2015
està exiliada des del 2020 a Berlín per la
seva oposició pública al president Alek-

sandr Lukaixenko. I aquest no és el seu pri-
mer exili, ja que sempre s’ha enfrontat als
governs totalitaris i a la censura. Ara, amb
la guerra a Ucraïna, tampoc ha amagat la
seva crítica convençuda a Vladímir Putin.

S V E T L A N A  A L E K S I É V I T XQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una gran escriptora i periodista
Va guanyar el Premi Nobel de Literatura l’any 2015

Famosos

Rebre el Premi Internacional Catalunya
Per la seva trajectòria literària i la seva “poderosa obra”

Admiració absoluta
Hi ha unanimitat: el reconeixement és més que merescut

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Els irredempts és una narració en tres
temps, és un tríptic com els de Francis Ba-
con, format per diapositives en fuita: un
solar per a una escola de la perifèria on
bastir un simulacre de vides; una família
superada pel llenguatge i per la pèrdua
dels pares, que obre una falla vital; i una
ciutat escindida com a testimoni de la des-
feta de l’amor platònic enmig de l’art.

Llibres

Els irredempts
Cristina Garcia Molina

|No More Heroes 3
Continua la diversió (i es resolen problemes tècnics de versions anteriors)

amb No More Heroes 3. Per a PC, PS 4 i 5 i Xbox One i Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ESCOLA

La manca de capacitat per concentrar-se, 
especialment en tasques de prop, pot ser-ne un símptoma

CONFUSIÓ

DE PROP

REVISIONS

E S T I L S  D E  V I D A

i OFTALMOLOGIA 

Normalment associem el fracàs escolar, i fins i tot el mal
comportament a classe, a problemes d’aprenentatge.
Tendim a creure que si el nostre fill no avança tan de pres-

sa com els altres és per culpa d’algun dèficit d’atenció o d’altra
mena. En moments de crisi, ho podem arribar a atribuir al fet
que el nostre fill no és prou espavilat en comparació amb la res-
ta. Però aquests símptomes poden tenir una altra explicació.     
Com a mínim un terç dels casos de fracàs escolar estan direc-

tament relacionats amb problemes visuals sense corregir per-
què no s’han detectat a temps. És una dada del Col·legi General
d’Òptics-Optometristes, que reivindica des de fa temps la ne-
cessitat d’incidir en aquesta qüestió. 
La visió és important en qualsevol edat, però té un paper fo-

namental durant la infantesa, perquè els defectes visuals poden
afectar negativament el procés d’aprenentatge. I no només
això, també poden perjudicar el desenvolupament en el camp
dels esports o fins i tot les relacions personals. Segons els òp-
tics-optometristes, un 25% dels nens en edat escolar pateixen
problemes visuals com ara miopia, ull mandrós i astigmatisme. 

Manca d’atenció o de vista?

L’inici del curs escolar és el moment ideal 
per detectar problemes visuals que afecten els infants 

Les claus

Els símptomes de dèficit d’atenció o la hiperactivitat 
poden ser conseqüència d’un problema visual

Cal fer revisions anuals per detectar problemes 
refractius i avaluar la coordinació i l’enfocament 
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